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Republika e Kosovës
Republika Kosovo - Republic of Kosovo

Kuvendi - Skupština - Assembly
VI. Saziv

Prolećna sesija

Komisija za Evropske integracije
Sednica br. 39
Priština, dana 04.03.2019. god. 10:00 časova
Zgrada Skupštine, sala N-204

ZAPISNIK

Učestvovali su: Blerta Deliu-Kodra, Armend Zemaj, Fikrim Damka, Ismajl Kurteshi,
Fatmire Kollçaku, Visar Ymeri, Ismet Beqiri, Donika Kadaj-Bujupi i Milaim Zeka.

Odsutni: Zenun Pajaziti i Adem Hoxha.

Iz osoblja za podršku Komisiji: Ahtere Loxha, Adelina Demolli, Safet Beqiri i
Florent Mehmeti.

Pozvana: Dhurata Hoxha, ministar za Evropske integracije.

Predsedavala je: Blerta Deliu -Kodra, predsednica Komisije.

Dnevni red

1. Usvajanje dnevnog reda;
2. Usvajanje zapisnika sa sednice od 12.02.2019. god.;
3. Izveštavaj g.-e Dhurata Hoxha, ministar za Evropske integracije, o sprovođenju

Nacionalnog programa sprovođenja Sporazuma za stabilizaciju i pridruživanje
i Agende za evropske reforme (ERA);

4. Razmatranje Nacrta zakona br. 06/L-081 o pristupu javnim dokumentima,  sa
amandmanima Funkcionalne Komisije, sa aspekta  usklađenosti sa
zakonodavstvom EU-a; i

5. Razno.
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1. Usvajanje dnevnog reda;

Dnevni red je usvojen bez izmena.

2. Usvajanje zapisnika sa sednice od 12.02.2019. god.;

Zapisnik sa sednice od 12.02.2019. god. je usvojen bez primedbi.

3. Izveštavaj g.-e Dhurata Hoxha, ministar za Evropske integracije, o
sprovođenju Nacionalnog programa sprovođenja Sporazuma za stabilizaciju
i pridruživanje  i Agende za evropske reforme (ERA);

Predsednica zahvalila se  ministarki  na odaziv i istakla da je pozvana da izveštava u vezi
ispunjavanja postupaka od strane naših institucija u vezi PKZMSA, za 2018. god i ERA,
kako bi videli  koja su dostignuća  i koji su  zastoji u tom pravcu, kako bi pokušali da
većom saradnjom između institucija da unapredimo naš put ka ispunjavanja naših
obaveza, jer kao što znamo,  zavisno od  realizacije istih  teče i  naš put  ka integracijama.

U vezi procesa liberalizacije viza, nismo dobili konkretnu informaciju,  koja su vaša
očekivanja i da li raspolažete s nekom informacijom o vremenu kada se očekuje  da se
okonča ovaj proces.  Saradnja između  zemalja Zapadnog Balkana je zahtev i  fokus  EU-
a.  Kao što znamo, Proces  Berlina će biti oblik  preko kojeg se održava ritam integracija
Balkana.

Želela bi da znam  u kojem je oblastima imala korist Kosovo od tog procesa i  koje su
naše obaveze u tom procesu? isto tako, htela bi znati  koji je pristup  aktuelnog
Predsedavanja EU-a, koja se obavlja od strane  Rumunije i da li očekujete  da će u
narednom Predsedavanju  pitanje  zemalja Balkana a posebno Kosova da će biti na
fokusu?

Od interesa je da nas informišete o fondovima  IPA-e, koja je korist u tome,  jer
raspolažemo sa informacijama iz medija da se ti fondovi ne koriste  kako treba?

Donika Kadaj–Bujupi je rekla da u zatvorenim susretima sa predstavnicima ambasada,
prošle je  nedelje  nam rečeno da je u toku oktobra i novembra bilo veoma intenzivnijih
napora za  liberalizaciju ali  čim je godina okončana  bilo je ćutanja i ne vidimo  neki
konkretan postupak s vaše strane i da li nam možete reči  koje ste postupke preduzeli u
tom pravcu?

Dhurata Hoxha je naglasila da će današnje izveštavanje deliti  na tri dela, i to: u vezi
sprovođenja  PKZMSA; sprovođenje ERA 1, kada je započet i kad je stupio na snagu; i
sporazumi o sprovođenju ERA 2016 – 2019 i fondovima IPA- e.
U vezi sprovođenja SSA za 2018. god, prevaziđeni su planovi i  da ima ohrabrajuće
rezultate u sprovođenju PKZMSA kao i  evropske agende za reforme i da je cilj
sprovođenja PKZMSA za 2018. god. je bio 60%. Hvala i vama kao komisija, za saradnju
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iniciranjem veoma značajnih tema u tom smislu i ovaj zajednički angažman je uticalo  da
se  prevaziđe plan i da se sprovodi sa 68.23%.
Institucija Kosova, u celini su pokazale dobar učinak u toku 2018. god. rastom od 6%.
Prekoračenje predviđenog plana sprovođenja  PKZMSA za 2018. god.  demantira glasine
da je bilo zastoja,  od 532 mera je sprovođeno 362, dok ostali deo od 169 nisu
sprovođene u celini u trenutku izveštavanja i u procesu su sprovođenja. Stepen
zakonodavnih mera je 55.56%, s obzirom da 80 od 144 mera su sprovođene dok 44.4%
nisu još uvek. S druge strane stepen sprovođenja mera primene je 72.94%.
Isto tako, privrženi smo da tokom 2019. God. povećamo dinamiku sprovođenja
zakonodavnih i ostalih mera u celini, a međuvremeno i uz dobre rezultate  nivoa mera
vršimo napore da povećamo tu dinamiku i da prekoračimo planove. Sada smo već
ponovno razmatrali   PKZMSA za   2019-2023 i veoma brzo će biti usvojen u Vladi a po
tom i u vašoj Komisiji.  Shodno usaglašenim planovima sa  EU-om ovogodišnji cilj
sprovođenja   PKZMSA je   70 %, dok za 2020. god  će biti 80 %. Prošle je nedelje ,
Ministarstvo za evropske integracije ,pozvalo sve institucije, uključivši i Skupštini
Republike Kosova, da se prioritetom bave sprovođenjem kratkoročnih prioriteta
PKZMSA 2019-2023, jer naš je cilj da Plan sprovođenja prevaziđe  kao i u prethodnim
godinama.
Što se izveštavanja za sprovođenje ERA tiče za 2016-2019, rezultati su ohrabrujući i

nivo sprovođenja je za ovaj period je   71.85%, jer i 97 od 135 postupaka su potpuno
realizovana, dok 38 njih su u toku sprovođenja.   Od  22 prioriteta, 10 je potpuno
realizovano a 12 narednih  su u toku realizacije, tako da u nijednom postupku nemamo
nula sprovođenje, sve je u toku progresa. Detaljni izveštaj ERA-e , dobićete u skoro.
Očekujemo da  tokom 2019. god povećamo dinamiku sprovođenja ERA-2 i da
prevaziđemo planove i ovom dokumentom. I u ERA ima demantiranja glasova, navodno
da je Kosovo imalo zastajanja u tom pravcu, prioriteti koji su  ostali nerealizovani su ti
koji se počinju sprovesti dokumentom ERA-2, dokument koji približno pokriva iste
stupove , dobro upravljanje, vladavinu zakona, obrazovanje ili konkurentnost, kao i
ekonomski razvoj.  Prioriteti su približni i vremenski rok sprovođenja  ERA –2 je
dvogodišnji.  U vezi fondova IPA-e, poslednje vreme se govorilo da smo izgubili
miliona € kao  rezultat slabog učinka Vlade. To su samo izmišljotine jer Kosovo nije
izgubilo niti gubi  i  jedan jedini cent od EU-a.  Vlada Kosova je sklopila dva sporazuma
sa EU-om i u toku je njihovo sprovođenje prema ugovorenim rokovima.  Ponovno
razmatranje PKZMSA i ERA 2 se obavlja u potpunom skladu sa   EU-om. U vezi
berlinskog procesa , odnosno Okvirom investicija Zapadnog Balkana u ovom 21 krugu
aplikacija, vrednost kojima Kosovo aplicira je preko 250 miliona € i projekti se odnose na
infrastrukturu –impijantima  za pijaću vodu i  drugih za tretiranje otpadnih voda, kao i
kolektora voda u nekim opštinskim centrima  Kosova, tako da ti projekti premašuju
vrednost od    400 mil €. Te su investicije grantovi EU-a, krediti od financijskih
institucija, nešto je predviđeno i budžetom Kosova. ZA sve ove projekte mora biti
osigurano očuvanje   makro fiskalnae stabilnosti zemlje. Diskutovali smo to više puta u
Komisiji   da postoji potreba za  sistem monitorisanja projekata i njihovog efekta , kao  i
velikih iznosa investicija u njima i ujedno i povećanje transparentnosti  za naše građane.
Moj je cilj da da izgradimo sistem nadzora za spoljne donacije, tako da i Kosovo, kao i
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neke zemlje regije, krene direktno sa fondova menadžiranja EU-a, u sistem indirektnog
medžiranja fondova EU-a. To treba vremena i resursa , ali planiramo da za sistem  za
menadžiranje  fondova IPA-a izgradimo u toku faze IPA-3 . Indirektno menadžiranje
podrazumeva da kosovo menadžira fondove EU-a, kao priprema za menadžiranje
strukturalnih fondova EU-a pre članstva u EU.
Po pitanju  liberalizacije viza, odnosno susreta, ne stoji to da nismo bili aktivni  u periodu
oktobar – novembar,  jer lično sam imala mnogih susreta u januaru i februaru i susrela
sam se  sa predstavnicima zemalja koje  su se ustručavale u  podršci kako bi koordinirali
proces liberalizacije viza i da zahtevamo da nakon izbora za Evropski parlament tretira
pitanje liberalizacije viza  u savetu ministara. Moramo  istaknuti  da zemlje koje su se
ustručavale nastavljaju da to budu i dalje, ali videli smo  da Nemačka ima pozitivna
kretanja  i ako se postiže da Nemačka zauzme jasan stav u vezi liberalizacije, u junu
može biti  nešto konkretno. Imali smo susrete i sa visokim zvaničnicima Romanije koja
predsedava i rečeno je nam u tim susretima da će oni biti iskreni posrednici, ako se
postigne konsenzus sa zemljama članicama  za  glasanje o liberalizacije viza, ali ne
možemo očekivati  da ćemo imati  pro aktivni pristup od strane Rumunskog
predsedavanja zbog okolnosti koji su u evropskom parlamentu, jer od polovine marta pa
do kraja izbora  ne može se očekivati nikakvo pomeranje.
U vezi  pitanja, da li se proces liberalizacije viza veže sa taksom,  ističem da zvanično
nismo dobili nijedan dokumenat koji nam govori da taksa može uticati na  procesu
liberalizacije ali nema dana  kada ne dobijemo zahtev od zemalja EU  za ukidanje takse.

Ismet Beqiri za mene  glavna prepreka su izbori  za Evropski parlament. Oni mogu se
opravdati, ispravno,  izborima kada ne žele ili misle da još uvek  ne trebamo imati slobodu
kretanja što je  nepravedno u odnosu naše građane a najveći problem kojeg nama ističu na
susretima  je da imamo mnogih problema u borbi protiv kriminala i korupcije i ne shvatam
zašto  vi to ministarko ne kažete ili zašto se ustručavate, to je problem koji se ne može
mimoilaziti  a svesni smo da moramo imati  podelu vlasti, ipak je to prepreka  za koju  se
nam  svugdje skrene pažnja, imaju rezerve u odnosu na nas  i  glavni je razlog da na
Kosovu ima korupcije,  organizovanog kriminaliteta i nedostatak vladavine prava.
U tom smislu, bilo bi dobri da svi mi, deklarativno i sadržajno  da učinimo  da u našem
fokusu bude borba protiv kriminaliteta i korupcije,  jer EU ne želi  da im se priključi
zemlja u kojoj  ima kriminaliteta i korupcije a to je evidentno i veoma su retki ili izolovani
slučajevi kažnjavanja za te nezakonite radnje. Sve ostalo može se reči da je u redu ili
približno,  ali u tom smislu šepamo što predstavlja veliku prepreku našem napretku. U
mnogim susretima sa Evroparlamentarcima, uvek se nam kaže da moramo više učiniti u
tom pravcu i da ćemo biti najveći problem EU-a, ako ne znamo i ne postupamo kao što se
zahteva regulativom.

Milaim Zeka sve političke stranke i lideri  su grešili od početka do kraja jer do sada nisam
čuo nijednog političkog lidera  koji je rekao da se u vezi toga obratite Briselu a ne nama.
Odluka o vizama je bila, jeste i biće politička,  tako da nije dobro  da se zamaramo u tom
smislu nego  da se bavimo ispunjavanjem naših obaveza,  u prvom redu definisanih od
naših građana a potom od EU i  SAD koji nam daju zadatke. Kod menadžiranja javnih
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fondova mislim da moramo  voditi više računa jer smo pod monitorisanjem EU-a a što je
rekao i prethodni govornik  i to ispravno deo  rasprave u svakom susretu je vladavina
zakona.
Oko 20. je poslanika sa  optužbama  i  sada je pitanje,  da li Predsednik zemlje je vezao u
čvor državno tužilaštvo i iskoristi to  da podigne optužnicu  za bilo koga  pa čak i zbog
političkih nesuglasica i političkih kampanja pa čak atakirana je i naša ambasadorka u
Washingtonu, Amerikanci i Evropljani kažu da tu nešto nije u redu.
Ne optužuje se poslanik ili političar  za političku osvetu i sama činjenica  da te optužnice
ne uspevaju,  dokazuje da tužilaštvo nije nezavisno.
On je u nastavku pitao ministarku: Zašto  nema projekata, na primer koje smo poslali EU-
a o fondovima za koje apliciramo? nemamo nijedan projekat za reciklažu otpadaka i  kao
primer  uzimam Poklek kod Glogovca  gde je uništen izvor kisele vode, iako je bilo
interesovanja od Slovenaca i Hrvata  da investiraju u modernu fabriku  za mineralnu vodu
i danas otpadne vode su poplavile  taj deo i vršeno je  mnogo bušenja i uništen je taj izvor.
Preporučujem da se koncentrišete u takvim projektima i ne znam da li ima mogućnosti,  ali
kad bi imao  snagu, obratio bi se  EU za projekte kao što je izgradnja azila za starce u
svakoj opštini, ili najmanje pet takvi u celom Kosovu i povrh svega za izgradnju dečijih
vrtića  u svakom selu Kosova. Potom  kritike dobijemo  i  kod pristupa javnim
dokumentima. Novinari nisu u mogućnosti  da pristupe  javnim dokumentima, ali ni mi
kao poslanici ne možemo imati pristupa.

Armend Zemaj je rekao da se ne slaže  sa tumačenjem izveštaja  ministarke u vezi
sprovođenja PKZMSA o SSA-u u  toku 2018. god. Ministarko, vi ste citirali određene
cifre i mere ali  tumačenje unutar izveštaja  dokazuje suprotno. Počeću od sprovođenja
mera u celini. Vi niste planirali 60% nego  532 mere, od kojih je sprovođeno samo 363 što
ispada 68% mera. Ostali deo od 31.77 % nije sprovođeno  i podrazumeva  da sva
ministarstva linije i ostale agencije imaju obaveze za sprovođenje  mera. Samo dva
ministarstva i par agencija su  u celini sprovele te mere ili 100%.
To sprečava proces integracije  Republike Kosova. Potencirali ste da nijedna institucija
nema nula mera, da  ima, n.pr. regionalna saradnja  i  međunarodne obaveze - znači
nijedna mera nije sprovedena. U sklopu toga  ima gubitaka  fondova,  ako se pozivamo
opet  na ovaj izveštaj. 11 zahtevanih uslova koji nisu ispunjeni  i od toga  25 miliona. U
toku 2018. god. Kosovo je izgubilo 14. miliona € a to su pitanja koja nas  čine skeptičnima
u vezi Vlade a ne govorim  o Ministarstvu za Evropske integracije jer ste nosilac
monitorisanja ovog procesa a  odavde se vidi  da Vladi  nije prioritet integracija, jer  kad bi
to  bilo, u prvom redu bi podsticao nivo svog imidža koji je ispod nule sa optuženim
ministrima  i to se vidi skoro u toku celog vremena 2017 - 2018. god. nijedna poseta
visokog nivoa nije se desila na Kosovu niti naših čelnika van Kosova, što dokazuje na
kom smo nivou,  isključeni smo za učešće u međunarodnim organizacijama  a što se
bilateralnih poseta tiče, ispod su nivoa odgovornosti.
Kod obrazovanja, jedna od  mera  je bila i izgradnja 8 vrtića u toku prošle godine a nije
izgrađen nijedan, to znači  da država nema mogućnosti da poveća osnovne obrazovne
kapacitete a  pretendiramo da budemo  deo velike Evropske porodice  i nažalost to je
logika kako funkcioniše ova Vlada.
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Ministarko, prošle ste godine  imale interpelaciju  koju je pozvala LDK i usvojena
rezolucija  gde je zahtevano da u roku od dve nedelje dostavite izveštaj  o ispunjavanju
PKZMSA, što se nije desilo.
Danas nemamo nijednog pozitivnog impakta kojim se možemo ponositi za 2018. god., bez
obzira na postotke sprovodljivosti, ako možemo reči da je to  zadovoljavajuće delom od
68%, liberalizacija nije se desila a odgovornost snosi Vlada za sve  što šteti procesu
integracija zemlje. Danas mnogo građana čekaju pred ambasadama za vize i to  se ne
potencira niti analizira  zašto su građani Kosova prinuđeni da traže  posao i bolji život.
Prema tome molio bih Vas da kada podnosite izveštaj o sprovođenju SSA, s obzirom da
znate da  neki članovi ove komisije su i deo  Komisije SSA,  i imamo  kontakte i susrete
koji su dokazani i sprovođeni  u celini  od nadzornog dela  Komisije za Evropske
integracije, prema tome mislim da takvim pristupom Kosovo  ide ka degradiranju  odnosa
sa EU-om ali  sada smo išli i preko toga i sa odnosima sa SAD-om.

Fatmire Kollçaku izveštaj se referiše svim  sektorima i  agencijama Vlade u ispunjavanju
ili ne mera, prema tome vaše je, ministarko, da preduzmete na sebe teret ne sprovođenja
mera jer ste bili veoma pristojni  prema  onim sektorima  i očekivala sam  kritičnije
tonove za neispunjavanje mera, ali  nemojte to uzeti lično.  Znate da u poslednjim
susretima  bilo je veoma optimističkih tonova u vezi liberalizacije viza,  ali to se nije
desilo i jasno je  da se krivica ne može adresirati EU-u koji su rekli da su  ispunjeni
uslovi, prema tome na početku moramo razlikovati  šta je  usvajanje kriterija, kao što je
usvajanje zakona a potom se moraju  doneti mnoga podzakonska akta, potom dolazi
sprovođenje zakona gde i šepamo. Šta da kažemo o vladavini zakona, dok imamo
ministre  koji ne znaju da je loše što su  koristili oružje i  izašli javno sa izjavom da nisu
znali da je korišćenje oružja krivično delo. Jedan od njih tada nije bio ministar ali  potom
je postao ministar i jedino u ovoj Vladi se dešava da osoba  koja ugrozila ostale postane
ministar.
Nemojmo   zaboraviti da naši međunarodni partneri  prate  celu našu  političku  šemu i ono
što ste vi prezentovali, ministarko, želela bih misliti da sam negdje u Nemačku a ne na
Kosovu.
U ispunjavanju mera,  na kraju spiska su Ministarstvo prosvete i Ministarstvo zdravstva sa
Ministarstvom spoljnih poslova,  što je žalosno,  jer ministarstvo spoljnih poslova je
podbacilo i ako  nemamo liberalizaciju viza  u prošloj godini i ako su nam rekli da su
ispunjeni svi kriteriji ali to nije se desilo jer nije ispunjen glavni kriterij a to je borba protiv
organizovanog kriminaliteta i korupcije i time se svi slažemo. Na kraju  zahtevam  da se
fokusiramo kod sprovođenja na terenu, za sve što proklamiramo na papiru jer zakonima  i
papirima smo veoma dobro, ali  ne uspevamo u njihovom sprovođenju  a to je naj gori
mogući model koji dajemo međunarodnoj zajednici.

Visar Ymeri u takvim susretima  bilo bi uputno da se koncentrišemo na glavna pitanja
teme o kojoj je reč. Način  sastavljanja izveštaja je način kako institucije Kosova tretiraju
proces Evropskih integracija,  za mene je mnogo više tehnički i statistički  a najmanje
politički i sadržajni jer se o  sprovođenim merama govori o   %,  i  stvarati utisak  procesa
koji  nije baš u nekom interesu i sled toga može biti negližencije.
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Za mene, % ne sprovođenje mera u određenim oblastima i institucijama  ima alarmantnih
srazmera, pretvoreno u statistiku ostavlja  pogrešan utisak jer ima institucija  koje su
ispunile 50% mera a imali smo ih samo dve, znači ispunili su jednu i to je optička iluzija
kao da su neke institucije bile uspešne a neke ne  dok  neke institucije su ispunile 10 mera
i postigli su 30% u tom pravcu tako da imamo lošu orijentaciju diskusije o pitanju  kome
govorimo.
Kod ne realizovanih mera trebali smo imati objašnjenje  koje su mere i koji su glavni
razlozi njihove ne realizacije,  posebno Skupština mora biti informisana  i da preciziramo
da ako jedan od ovih 4 razloga koje ću navesti je razlog ne realizacije.
Prema tome, ima objektivnih poteškoća u smislu da recimo  ima mera koje zavise od
prethodnih mera i  ne sprovođenje jedne uslovljava drugu i tako redom. I ako govorimo  o
celini  institucionalnih mera koje su povezane međusobno,  ne može se realizovati svaka
mera posebno bez  zakonodavno - institucionalne sredine, u koje može se promeniti. To je
jedan od razloga  koji onemogućava  sprovođenje mera. Drugo može biti negližentnost
od strane institucija  u vezi mera koje proizilaze kao  rezultat obaveza iz SSA.  Treće je
neznanje, ne sposobnost državne administracije za realizaciju ovih mera i to je  kao
rezultat  povjesti  izgradnje državne administracije. Četvrto može biti direktna politička
interferencija  za onemogućavanju određenih mera koje  su suprotne politici određenih
lica u institucijama Kosova.  Ova vrsta pretvaranja  od hladnog statističkog sistema  ističe
neku vrstu  distanciranja  koju  institucionalno možemo imati,  od interesa Republike
Kosova i davanje značaja našem radu  u merama  koja se zahtevaju od drugih.
Na  neki način ove mere moraju se  primeniti  jer zahtevaju drugi od nas  i ne diskutiramo
mnogo o značaju istih  za poboljšanje  života u Republiku Kosova. Prema tome želeo bi
da ne samo vaše ministarstvo nego i ova Vlada kao i svi učesnici u političkoj sceni budu
politički angažovani da počnu da menjaju pristup u odnosu na interese Republike Kosova.
Opšti interes,  videvši  to kao  put ka EU-o a ne da to učinimo radi EU-a, daljim
ojačanjem i osnaživanim  da se približimo EU.
S obzirom da se govorilo i o liberalizaciji viza,  više smo puta diskutovali u Komisiji i
istakli potrebu  da se Skupština uključi u procesu lobiranja u zemljama EU-a a posebno
kod onih zemalja koje imaju  stav ustručavanja. U nekoliko susreta koje smo imali sa
ambasadorima, rečeno je nam da nekoliko zemalja EU-a su  inicirale u određene
zabrinutosti, posebno u sektoru  vladavine zakona i  zaostajanjima  koje  je Kosovo
prikazalo  nakon pozitivne odluke Parlamenta, svi smo svesni da nije ovde faktor  koji
podbaci u ovom procesu  i pristup zemalja članica  koje imaju stav ustručavanja,  opet je
podstrekivan od nekoliko faktora a to su unutrašnje politike i  izvori u EU,  koji su postali
problem za više zemlje Eu-a,kao što je rast desnog ekstrema a potom  su  i nekoliko
zemlje koje žele da liberalizaciju pretvaraju  u  vrstu šargarepe za ostala pitanja o kojima
Republika Kosova mora pokazati konstruktivnost a posebno u  dijalogu sa Srbijom a
potom  su zemlje koje kriterije vladavine zakona imaju na višem nivou. Način tretiranja
problema  gde se kaže da nismo dovoljno  išli napred u vladavini zakona, sled toga, proces
liberalizacije će zakasniti i mislim  da je ne pravedan tretman u odnosu na Republiku
Kosova, i to  dokaže  izostanak koordinacije i pristupa zemalja EU-a prema Kosovu.
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Ismajl Kurteshi počeću sa poglavljem XXV,  gde,  prema izveštaju  su obaveze ispunjene
100%. Ciljeve i obaveze nauke  su ispunjene  ali znamo da nema sektora koji je loše od
ovoga,  jer  u naučna istraživanja se investira izuzetno malo. Sumnjam  da je  planiranje
nije bilo kako treba, ili  na osnovu planiranja nije se ciljalo da se ta oblast poboljša u toku
2018. god.
Potom poglavlje XXV,  gde je reč o prosveti  i kulturi,  gde je prosveta  prema Rezoluciji
usvojene pre dve godine je nacionalni prioritet  a ispunjena je samo  20% mera, što je
zabrinjavajuće. S obzirom da se najviše govorilo u prošlosti o liberalizaciji viza i
Interpolu, kao zemlja smo podbacili, krivica ne može biti samo kod onih vani  nego i kod
nas unutra i mislim  više  unutra nego vani. Pitam Ministarku da li  je promenjena
strategija  vašeg ministarstva da se ne desi da i ova bude neuspela godina  u vezi
evropskih integracija?.
U vezi  direktnih menadžiranja  investicija EU vi ste odlučili  na direktno menadžiranje  i
da se investicije monitorišu, da li to znači  da je promenjen način  investicija?
U vezi takse,  rekli ste  da se povećaju zahtevi za njeno ukidanje,  ne znam da li Vlada  i vi
kao ministarstvo  evropskih integracija da li objašnjavate njima  da Srbija kao agresor i
neprijatelj duguje Kosovu i ako se počne sa uslovljavanjima,  Kosovo ima sto uslova pre
nego što ulazi  u pregovore a taksa ne bi smela biti prepreka, nego je  prepreka volja Srbije
da pregovara sa Kosovom i da prizna  nezavisnost  i  da to tretira  ispravno,  što je i glavni
problem u tom pravcu.
Naredno pitanje, s obzirom da dobar deo  planiranog u toku prošle godine, nije
realizovano,  i potom je to uticalo  na  ne ispunjavanju planiranih  obaveza  i da li ima
sankcija za  one pojedince koji u Vladi preuzimaju  određene odgovornosti a ne
ispunjavaju ih.

Predsednica iz medija sam saznala da je  član borda Telekoma Kosova, Osman Ejupi,
podneo ostavku  i  da je to  ozbiljna zabrinutost, koja već često bila istaknuta u Izveštaju
za  zemlju,  depolitizacija  javnih bordova, prema tome smatram  da  takvi slučajevi ne
smeju se ponoviti i da vladavina zakona bude  presudna.

Milaim Zeka uzeo sam reč  zbog ne slaganja sa političkim deklaracijama poslanice
Fatmire Kollqaku, jer čini mi se da je poslednjih meseci  ekstremno  politizovana i postala
na neki način  pristalica 100% komunističkih ideja, da sve prikaže crno i naopako i  da se
bavi  banalnim stvarima kao što je pucanje iz  vatrenog oružja i jedino je njihova krivica
što nisu  bacali molotov kao njene kolege. Bilo bi dobro da prvo  govorite o vašim crnim
stvarima a potom da se bavite ostalima.
Da ne dolazimo u komisijama i da postanemo  robovi  ideja koje nam neko  šalje sms i da
se nekome kaže da baca. Ima mnogo toga što može kritikovati  i kako zamišljate da
unapredite vaše političke agende baviće se banalnim stvarima,  tu Vas ne shvatam.

Fatmire Kollçaku zahvaljujući objavljivanju medija, član  borda Telekoma je kažnjen  i
to se dešava ovde. Nisam očekivala od vas da branite ministre  koji su pucali iz vatrenog
oružja, ali ipak svaki ima svoje mišljenje.
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Dhurata Hoxha je rekla da je vladavina zakona  izazov koji je i ostaje prioritet, verujem
da naš angažman  je u rastu  u sektoru vladavine zakona jer je preduslov za sve ostalo,
posebno ako  se vraćamo kod procesa evropskih integracija, naj značajniji delovi  se
odnose  na to kada apliciramo za status kandidata i kada  se isti status otvara, vladavina
zakona će biti jedan od poglavlja koje će se najviše  i izbliza monitorisati.
U vezi  liberalizacije viza,  mišljenja sam da je  uslov  označenih slučajeva ispunjen  i
tone podrazumeva da ćemo stati, nego insistiramo da imamo susrete  gde se insistira  da
broj  konačnih presuda  bude veći  i da imamo  efikasne sudske procese a sa drugog
aspekta je i sprovođenja zakona i zakonodavne inicijative.
Kod PKZMSA, sprovođenje od 68% je prevazišlo  očekivanja  i sada mere sprovođenja će
biti  u  potpunoj koordinaciji sa kancelarijom  EU-a i identifikovane su  od institucija
pojedinačno.
O načinu sprovođenja realizovanih i ne realizovanih mera,  prvi izveštaj  je više bio
narativni i kao Ministarstvo imali smo zahteva da izveštaj bude mnogo detaljniji i to nas
manje distancira od postupaka jer se vraćaju postupci u konkretnim % ali to je zahtevano
od naših i institucija EU, kako bi se što preciznije monitorisalo  sprovođenje SSA.
Realizacija  se ubraja samo  u merama koje su realizovane 100% a ne mere koje su  u toku
realizacije. O realizovanim merama već smo u diskusijama i u tretiranju,  od prošle nedelje
smo imali  susret  ministarskog saveta i tamo smo istakli sva ministarstva koja nisu
postigla  potreban  progres u sprovođenju SSA.
U vezi projekata sa kojima možemo direktno ili indirektno  aplicirati,  aktuelno smo u
indirektnom menadžiranju projekta, što podrazumeva da Kosovo  ne učestvuje u nijednom
procesu i sve procedure otvaranja,  izbora  i monitorisanja se vrše od EU-a, dok  mi
zahtevamo da prelazimo na direktni sistem menadžiranja što podrazumeva da bi Republika
Kosova imala strukture  sačinjene od više mehanizama i  država treba da prelazi na
strukturama licenciranja, kako bi  stekli pravo menadžiranja fondova  IPA-e, što je i naš
cilj kako bi imali bolje menadžiranje strukturnih fondova od kojih će zemlja imati koristi.
U vezi rezolucije,  iznenađena sam  da je nemate u izveštaju, jer  bilo u Skupštini  bilo u
komisijama dostavljamo  rezultate kako treba  i da vidimo  zašto nije  dostavljeno
blagovremeno.
Indikatori  o kojima  smo se složili  u  diskursu suplementarne  budžetske podrške,
realizovano je i čekamo  da se  fondovi odvijaju  prema sklopljenom sporazumi IPA 2, oba
dela  su  za budžetsku podršku i uz puno odgovornost kažem da ništa nismo izgubili,
nijedan jedini cent  i oba ugovora  su vrednosti 25 miliona €, koji su u toku  a indikatori su
ispunjeni.

Armend Zemaj zbog razjašnjenja i za javnost,  finansijski diskurs  ukaže da je  u 2018.
god. desio sporazum od 2017. a ugrožava se u 2019. god. gubitak 25 miliona €.

Dhurata Hoxha istakla sam diskurs od  25 miliona € za realizaciju  indikatora  za reformu
javne administracije, ispunjen je  i nema gubitaka, dok diskurs od 11 miliona € već je
okončan i  da je Republika Kosova dobila sredstva.  Nismo  izgubili fondova IPA nego
kod sprovođenja projekata i boljeg apsorbiranja fondova. Kosovo, po glavi stanovnika, je
naj veći korisnik fondova u regiji.
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U vezi  pristupa javnim dokumentima i objavljivanja  nedeljnih troškova,  Ministarstvo
pravde  je izabrano  kao naj transparentnije a isto tako  sam naredila i u Ministarstvu za
evropske integracije,  sa jedinim ciljem, da budemo transparentni.

4. Razmatranje Nacrta zakona br. 06/L-081 o pristupu javnim dokumentima,
sa amandmanima Funkcionalne Komisije, sa aspekta  usklađenosti sa
zakonodavstvom EU-a;

U vezi ovog N/z, predsednica je iznela  zakonsko mišljenje i rekla da oblast uređen ovim N/z
nije posebno  uređena zakonodavstvom EU-a.
Prema tome smatram da Nacrt zakona br. 06/L-081 o pristupu javnim dokumentima,sa
amandmanima Funkcionalne Komisije, sa aspekta  usklađenosti sa zakonodavstvom EU-
a.
Konstatiram da Nacrt zakona, o pristupu javnim dokumentima sa amandmanima
funkcionalne Komisije, sa aspekta usklađenosti sa  zakonodavstvom EU-a nisu  u
suprotnosti  sa zakonodavstvom EU, prema tome može se Skupštini preporučiti za
usvajanje. Nakon glasanja  Komisija je većinom glasova, donela ovu:

Preporuku
Nacrt zakona br. 06/L-081 o pristupu javnim dokumentima,  sa amandmanima
Funkcionalne Komisije,  nisu suprotno sa  zakonodavstvom EU-a.

Sednica je završena u 12:10.

Pripremila:
Predsednica Komisije,

Jedinica za podršku Komisiji
Blerta Deliu-Kodra

_________


